
   قضائی

كدام اشتغال؟
قريب به دو هفته پيش بود كه آقاي حسن روحاني رئيس جمهور در نشست 
موس��وم به »ايران هوش��مند« با طرح اين ادعا كه امروز يك استارت  آپ 
قادر است، اشتغال عظيمي براي كش��ور ايجاد نمايد، گفت: »اينكه يك 
استارت  آپ بتواند يك ميليون و 600 هزار شغل طي چهار سال ايجاد نمايد، 
افتخار بزرگي براي نسل جوان و تحصيل كرده و همچنين رفاه اجتماعي 

مردم است. «
به نظر مي رسد هم در اين ارزيابي ايش��ان و هم در پايه هاي تحليلي آن 

خطاهاي فاحشي وجود دارد كه به سادگي نمي توان از كنار آن گذشت. 
از قرائن جملات و گزاره هاي اين عبارات پيداست كه مقصود رئيس دولت 
از استارت آپي كه طي چهار سال يك ميليون و 600 هزار شغل ايجاد كرده، 
يكي از تاكسي هاي اينترنتي شناخته شده اس��ت. خوب است كه آقاي 
روحاني به اعضاي كابينه شان دستور دهند جهت روشن تر شدن موضوع، 
مستندات ايجاد اين مقدار شغل »جديد« را طي بازه زماني يادشده منتشر 
نمايند. اما براي روشن شدن بحث مي توان تا حدودي حدس زد كه مقصود 
وي از اين حجم از اش��تغال چيست؟ عمده كس��اني كه طي مدت چهار 
سال اخير به جرگه رانندگان تاكسي اينترنتي مذكور و يا استارت آپ هاي 
مشابه پيوسته اند از سه دسته خارج نيستند. نخست كساني  ا ند كه پيش تر 
به وسيله تاكسي هاي رسمي و يا وسايل نقليه شخصي به حمل ونقل مسافر 
و امرارمعاش مي پرداختند؛ دسته دوم كساني  اند كه شغلي ديگر داشته و 
به دليل نياز مالي هم زمان به امرارمعاش پاره وقت با مسافربري از طريق 
اين كارافزارها اقدام مي كنند و دسته س��وم كساني اند كه به رغم داشتن 
تحصيلات عاليه و بعضاً تخصص هاي گوناگون ب��ه دليل ركود حاكم بر 
بازار يا شغل مناسب با تخصص ش��ان نيافته اند و يا شغل پيشين خود را 

ازدست داده اند و به ناچار به رانندگي در اين شبكه مي پردازند. 
به وضوح پيداست كه دسته اول و دوم از قبل شاغل بوده اند و اين شركت 
تاكس��ي اينترنتي آنها را به جرگه ش��اغلان اضافه نك��رده و تنها نقش 
تسهيل گري در بازاريابي و تعامل با مشتري براي شان ايجاد كرده است. 
بنابراين، بخش عمده اي از آماري كه اين چنين ارائه مي شود به هيچ عنوان 
ايجاد شغل نيست، صرفاً نوعي ساماندهي جديد است. در خصوص دسته 
سوم نيز روشن است كه قصور و تقصير دولت در تداوم ركود موجب شده اين 
گروه به شغلي غيرمتناسب با تخصص و توانمندي هاي شان روي آورند و اين 
اولاً موجب مي شود كه نگاه اين دسته به اين شغل و رسته آن موقتي باشد و 

ثانياً به احتمال زياد از اين وضعيت رضايت چنداني ندارند. 
در نگاهي كلان تر اصرار عجيب و بي پايه برخي مسئولان اجرايي به افتخار 
ايجاد شغل در كسب وكارهاي مبتني بر فضاي مجازي جاي تأمل بسيار 
دارد. اولاً همگي مي دانيم كه بخشي از اين كسب وكارها اصطلاحاً خانگي 
تلقي شده و فاقد پروانه رسمي و يا ثبت شده در مرجعي مشخص است، پس 
اين آمارهاي ادعايي در خصوص اين مشاغل بر چه اساسي ادعا مي گردد؟ 
ثانياً همان گونه كه اشاره شد به نظر مي رسد در آمارهايي كه در خصوص 
اين مشاغل ارائه مي ش��ود، مغالطه بزرگي اتفاق مي افتد و آن اينكه همه 
افرادي را كه در ذيل اين كسب وكارهاي مبتني بر فضاي مجازي در حال 
فعاليت هستند به عنوان شاغل جديد محاسبه مي كنند. ثالثاً حتي اگر 
آمارهاي ادعايي براي اش��تغال مجازي صحت داشته باشد، به واقع سهم 
واقعي حمايت هاي دولتي از اين كسب وكارها چقدر است؟ اگر از مخالفت 
با فيلترينگ كه مرتباً به رخ كشيده مي شود، بگذريم كدام كسب كار خرد 
مبتني بر فضاي مجازي مورد حمايت هاي معمول دولتي از اشتغال همچون 

تسهيلات ارزان قيمت بانكي، تسهيل صدور مجوز و ... قرارگرفته است؟
نكته ديگر آن است كه در شرايطي كه حجم قابل توجهي از فرار مالياتي در 
كشور وجود دارد، تعطيلي كسب وكارهاي سنتي اي كه فرايند اخذ و اظهار 
ماليات روشني دارند، در مقابل رشد كسب وكارهاي بي نظارت، بي مجوز و 
بدون پرداخت ماليات در عمل به كاهش درآمدهاي عمومي مي انجامد و 

بايد خيلي زود براي شفافيت كسب وكارهاي نوپا تدبير كرد. 
به طوركلي بايد گفت تلخ ترين قسمت ماجرا آنجاس��ت كه به رغم آنكه 
سياست كلان كشور بر مبناي اش��تغال در بخش توليد بود، عملًا برخي 
دستگاه هاي اجرايي اولويت را بر پايه توليد شغل در بخش خدمات قراردادند 
كه مي دانيم بسياري از مشاغل موجود در اين بخش فاقد جنبه مولد بودن 
است و نيز در مسير اشتغال »پايدار« تعريف نمي گردد. همان گونه كه رهبر 
معظم انقلاب اسلامي بارها فرمودند، پايه اصلي ايجاد اشتغال پايدار در رونق 
توليد است و اگر دولت براي رونق توليد گام هاي بلندي برمي داشت، اثرات 
مثبت آن در حوزه اشتغال نيز مشاهده مي شد. بااين حال عدم علاج جدي 
وضع توليد و تداوم و تعميق توليد، نه تنها موجب حل معضل بيكاري نشد، 

بلكه به جمعيت بيكاران نيز افزود و كار را پيچيده تر كرد. 

محمدجواد اخوان

مدیران حساس باشند  دزدی هم كم می شود
آيت الله رئيسی: هر جا يك مدير به نارسايي، فساد و تخلف حساسيت دارد، تخلفات در آن مجموعه كاهش مي يابد و هر جا 
اين حساسيت نيست، شاهد تخلف، فساد و ناهنجاري هستيم. بر همين مبنا، ما اصل را بر تقويت و تشديد نظارت و بازرسي 

درون سازماني  در خود دستگاه قضايي و ساير دستگاه ها مي دانيم 
هر ج�ا يك مدير نس�بت به نارس�ايي، فس�اد و 
تخل�ف در مجموعه خود حساس�يت دارد، طبعاً 
تخلفات در آن مجموعه كاه�ش مي يابد و هر جا 
اين حساس�يت نيس�ت، ش�اهد تخلف، فساد و 
ناهنجاري هس�تيم. بر همين مبنا، م�ا اصل را بر 
تقويت و تشديد نظارت و بازرسي درون سازماني 
در خود دستگاه قضايي و ساير دستگاه ها مي دانيم.

به گزارش پايگاه اطلاع رسانی قوه قضائيه، آيت الله سيد 
ابراهيم رئيسي در جلسه شوراي عالي قضايي تصريح 
ك��رد: لازم مي دانم به نيروهاي امنيت��ي و همكاران 
قضايي خود به خاطر اقداماتي كه در شناسايي، كشف و 
دستگيري جاسوسان امريكايي داشتند خسته نباشيد 
بگويم و به سهم خود از اين عزيزان قدرداني و تشكر 
كنم.  رئيس قوه قضائيه ادامه داد: آنچه امروز استكبار 
جهاني در سر مي پروراند و براي تحقق اهدافش افرادي 
را جهت جمع آوري اطلاعات به كش��ور ما گس��يل 
مي كند، خيال باطلي اس��ت كه باره��ا آن را تجربه 
كرده اند. از جمله نخستين تجربه هاي آنها مأمور كردن 
منافقين در عمليات هايي نظير مرصاد بود كه مي توان 
از آن به عنوان يكي از قله هاي پيروزي جبهه انقلاب در 

برابر استكبار ياد  كنيم. 
 آيت الله رئيس��ي با اش��اره به ايام س��الروز عمليات 
غرورآفرين مرصاد، ياد و خاطره ش��هداي گران قدر 
اين عمليات را گرامي داشت و افزود: منافقين، سربازان 
بدون يونيفورم امريكا هستند كه در مقاطع گوناگون از 
جمله در عمليات مرصاد، با اقدام عبرت آموز فرزندان 
اين ملت مواجه شدند و ما همواره لعنت ابدي را براي 

منافقين بر زبان جاري مي كنيم. 
رئيس قوه قضائيه ادامه داد: چه آن روز كه اس��تكبار 
جهاني، منافقين را عليه ايران مأمور كرد و چه امروز كه 
افرادي را در پوشش هاي مختلف به عنوان جاسوس 
و براي اقدام عليه امنيت ملي ايران مأمور مي كند يا 
با كمك برخي كش��ورها در منطقه دست به جنايت 
مي زند، همواره دست تفوق و برتري با جبهه انقلاب 

اسلامي بوده است. 
   امريكا مسئول كودك كشي

 در يمن و فلسطين
آيت الله رئيسي با بيان اينكه طبق آمارهاي سازمان ملل، 

امروز بيشترين ميزان كشتار كودكان در يمن توسط 
آل سعود و در فلسطين به دست رژيم صهيونيستي 
ثبت شده است، امريكا را مسئول مستقيم اين جنايات 
دانست و يادآور ش��د: براساس تاريخ حيات ملت ها و 
آنچه قرآن كريم نويد داده اس��ت، روحيه استكباري 
دوامي نخواهد داش��ت و بر همين مبناست كه امروز 
ايران اسلامي با وجود همه فتنه ها بيش از هر مقطع 

ديگر امنيت و آرامش دارد و اين امنيت به مدد حضور 
پرصلابت مردم و تلاش هاي نيروهاي امنيتي، نظامي 
و انتظامي تحت رهنمودهاي رهبر معظم انقلاب روز 

به روز در حال افزايش است. 
رئيس قوه قضائيه با بيان اينكه كين��ه ملت ايران به 
دليل جنايات امريكا نسبت به هيئت حاكمه اين كشور 
همواره در حال افزايش است، بار ديگر از تلاش هاي 

س��ربازان گمنام امام زمان )عج( و همكاران خود در 
دس��تگاه قضايي به دليل وارد آوردن ضربه سنگين 
به شبكه جاسوسي امريكا در كشور، قدرداني و ابراز 
اميدواري كرد كه بيش از پيش با هوشياري و بصيرت 
خود، فضا را رصد كنند تا مان��ع از هرگونه اقدام عليه 

امنيت ملي توسط دشمنان شوند. 
   رابطه فساد و تخلف با حساسيت مديران

آيت الله رئيسي در بخش ديگري از سخنان خود، به 
موضوع نظارت اشاره كرد و با تأكيد بر ضرورت توجه 
ويژه همه مديران و مسئولان در دستگاه هاي گوناگون 
نسبت به نظارت درون سازماني اظهار كرد: به عنوان 
يك اصل غيرقابل ترديد، هر س��ازمان و دستگاهي 
كه درون مجموعه خود را به خوبي كنترل مي كند، 
ميزان جرم و تخلف در آن سازمان به شكل محسوسي 

كاهش مي يابد. 
رئيس قوه قضائي��ه ادام��ه داد: دس��تگاه هاي ناظر 
برون سازماني مانند سازمان بازرسي كل كشور، ديوان 
محاسبات، وزارت اطلاعات يا بخش های ديگري كه 
كار نظارتي را بر عهده دارند، مكلف به پايش روند اجراي 
قانون و حس��ن جريان امور در سازمان ها هستند اما 
نبايد فراموش كنيم كه همه اين دستگاه هاي ناظر، در 
واقع بازوي كمكي سازمان ها هستند و نظارت اصلي را 
مديران و مسئولان هر سازمان به عهده دارند.  آيت الله 
رئيسي گفت: هر جا يك مدير نس��بت به نارسايي، 
فساد و تخلف در مجموعه خود حساسيت دارد، طبعاً 
تخلفات در آن مجموعه كاهش مي يابد و هر جا اين 
حساسيت نيست، ش��اهد تخلف، فساد و ناهنجاري 
هستيم. بر همين مبنا، ما اصل را بر تقويت و تشديد 
نظارت و بازرسي درون سازماني در خود دستگاه قضايي 
و ساير دستگاه ها مي دانيم.  رئيس قوه قضائيه، تقويت 
نظارت و بازرس��ي درون س��ازماني را تضميني براي 
اجراي قانون و حسن جريان امور در دستگاه ها دانست 
و خاطرنشان كرد: خبرهايي كه در جرايد، لسان مردم 
و فضاي حقيقي و مجازي منتشر مي شود و دغدغه و 
مطالبه افكار عمومي است، مسئوليت مديران كشور را 
براي نظارت سازماني سنگين تر مي كند تا در هر سه 
حوزه پيش��گيري، حين فعاليت و پس از فعاليت ها، 

نظارت و بازرسي جريان داشته باشد. 

      ايسنا: غلامرضا جلالي، رئيس سازمان پدافند غيرعامل كشور با بيان 
اينكه منافقين دست پنهان امريكا در »جنگ شناختي« عليه ملت ايران 
هستند، گفت: به نظر من مقابله با اين مدل نفاق جديد در فضاي مجازي 

سخت تر از پيروزي در »عمليات مرصاد« است. 
     مهر: آيت الله آملي لاريجاني، رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام با 
بيان اينكه ما صداقتي را از امريكايي ها و اروپايي ها در موضوع حقوق بشر 
نمي بينيم، گفت: حقوق بشر ادعايي امريكايي ها با فطرت انساني و تمدن هاي 

كهن ما سازگار نيست. 
     رس�ا: حجت الاس��لام محمدجواد حاج علي اكبري، رئيس ش��وراي 
سياستگذاري ائمه جمعه، با بيان اينكه ميانگين سني ائمه جمعه ۴0 سال 
است، تأكيد كرد: به هيچ وجه فاصله غيرمنطقي و تشريفات ائمه جمعه را 

نمي پذيريم. 

ژه
وی

 بازپسگیریاموالمحرومانازخبرگزاري 
دولتيشروعشد

ظهر دوشنبه خبر آمد كه ساختمان دانش��كده خبر واقع در 
ميدان وليعصر تهران به دليل عدم پرداخت اجاره پلمب شده 
است. اين س��اختمان كه مالكيت آن به نام بنياد مستضعفان 
است، در اجاره خبرگزاري ايرنا بوده كه در قالب دانشكده خبر 
از آن استفاده مي كردند. عدم پرداخت اجاره بها باعث شكايت 
بنياد مستضعفان و در نهايت پلمب اين ساختمان به حكم قانون 
شد. گرچه ساعتي بعد خبر آمد كه با دخالت پرويز فتاح، رئيس 
جديد بنياد مستضعفان اين ساختمان فك پلمب شده است، اما 
واكنش توئيتري فتاح به اين اتفاق نشان داد كه اين فك پلمب 
مي تواند صرفاً مهلت دادن براي پرداخت مبلغ اجاره باشد و اين 
فك پلمب موقتي است. او س��اعتي پس از اين فك پلمب، در 
صفحه شخصي اش در توئيتر نوشت: »عمداً از دانشكده خبر 
شروع كرديم تا خبرش به گوش همه برسد. عزم جدي است. 
اموال مستضعفان دست هر مقام و منصبي باشد بايد برگردد. 
مخلص و ارادتمند اهالي رسانه و دانش��جويان عزيز هستيم. 
گفتيم فعلاً ملاحظه و فك پلمب كنند، ولي مهلت تاپايان مرداد 
خواهد بود. اين بار را ملاحظه كرديم ولي بعدا ملاحظه اي در 
كار نيست. « ظاهراً اين اولين توئيت اين اكانت است و تا لحظه 
نگارش اين خبر، رس��مي بودن آن و انتس��ابش به پرويز فتاح 

تكذيب نشده است. 

خبرگزاري صداوسيما از يك منبع آگاه در بنياد مستضعفان نقل 
كرده كه: »ملك دانشكده خبر، متعلق به بنياد مستضعفان است 
و اين دانشكده تاكنون قرارداد، اجاره يا خريد با بنياد نداشته و در 
خصوص اين ملك تعيين تكليفي نكرده است. بار ها به مديريت 
تذكر داده شده بود كه تعيين تكليف كنند، اما براي عقد قرارداد 
خريد يا اجاره مراجعه نكردند. در آخرين جلسه اي كه تيرماه 
امسال با حضور مسئولان بنياد و دانش��كده خبر برگزار شد، 
مسئولان دانشكده قول داده بودند كه تير امسال ساختمان را 
تخليه مي كنند، اما قول خود را عملي نكردند. در مراجعه امروز 
عوامل بنياد، ساختمان دانشكده خبر براي ساعاتي پلمب شد، 
اما با مذاكرات صورت گرفته، درخواست مهلت مجدد كردند تا 

براي تعيين تكليف اقدام كنند. «
در سال ۹۴ نيز اين دانش��كده به دليل پرداخت نكردن اجاره، 
پلمب ش��ده بود كه پس از اطلاع وزير ارش��اد و تشكيل يك 
تيم براي رفع پلمب آن اي��ن دانش��كده در ۲۴ آبان ۹۴ فك 

پلمب شد. 


  بازگشتاسحاقیاآوردنرانت؟!
روزنامه اعتماد هم سرانجام و پس از 16 ماه به صف منتقدان   
دلار ۴۲00 توماني پيوست. اين روزنامه، در يادداشتي با تيتر 
»دلايلي براي اشتباه بودن سياست ارز دولتي« نوشته: » تثبيت 
آني نرخ ارز در يك قيمت مشخص، مشكلات خاص خودش 

را دارد. از جمله اين مشكلات، ايجاد رانت هاي گسترده است. 
... اختصاص ارز دولتي ۴۲00 توماني ب��ه همه واردكنندگان 
و كس��اني كه دس��تي در واردات دارند،  كار نادرستي بود. اين 
اتفاق باعث شد كل ثبت سفارش ها براي واردات كالا در چهار 
ماه اول سال ۹۷ سه برابر ثبت س��فارش ها در سال ۹6 شود؛ 
بنابراين مشخص شد كه اصل سياست تثبيت نرخ ارز براي تمام 
واردكنندگان، از ابتدا نادرست بوده است؛ كمااينكه ادامه آن تا 

به امروز نيز اشتباه ديگري است. «
اين روزنامه اصلاح طلب در ادامه آورده: »عدم جراحي اقتصاد 
توسط دولت و تعويق هميشگي اصلاحات اقتصادي به دلايل 
سياسي كار غلطي است كه دولت بايد هر چه زودتر جلوي آن 
را بگيرد. بايد به جايي رس��يد كه قيمت ارز مديريت شود چرا 
كه در صورت مديريت نشدن آن، شاهد نوسان هاي به مراتب 

شديدتري در قيمت ساير كالاها خواهيم بود. «
انتقاد امروز روزنامه اعتماد در حالي اس��ت كه وقتي اس��حاق 
جهانگيري ارز ۴۲00 توماني را طرح كرد، همين روزنامه در تيتر 
اول از عنوان »بازگشت اسحاق« استفاده كرد و به مدح و ثناي 
اقدامي پرداخت كه قريب به اتفاق كارشناسان اقتصادي آن را رد 
مي كردند. بر باد رفتن ارز دولتي كم كم عيان شد، ولي رسانه هاي 
اصلاح طلب همچنان نظر درست را نمي پذيرفتند. حالا و پس از 
تلاطم ارزي يك سال و نيم اخير، ديگر اين نقادي ها چه سودي 

دارد؟! خصوصاً كه از اذعان به اشتباه گذشته هم تهي است. 

نامه حزب نداي ايرانيان به معاون اول رئيس جمهور
 مبارزه با فساد  با شعار ممكن نيست

حزب ن�داي ايرانيان در نام�ه اي به اس�حاق جهانگي�ري، رئيس 
ستاد مبارزه با مفاس�د اقتصادي، با تأكيد بر اينكه مبارزه با فساد 
با ش�عار ممكن نيس�ت، تصريح كرده اس�ت: كارنامه شش س�اله 
ش�ما در مبارزه با فس�اد زير ذره بي�ن قرارگرفته و دو س�ال ديگر 
محل ارزيابي قرار خواهد گرفت و بايد در قبالش پاس�خگو باشيد
به گزارش فارس، در نامه حزب نداي ايران كه به بهانه خصوصي سازي 
نوش��ته ش��ده آمده اس��ت:  در ياد داريم كه رئيس جمهور در يكي از 
كنفرانس هاي خبري خود در سال ۹۲ اعلام كردند كه اگر نمي توانيم 
خصولتي ها را به صورت منطقي به اقتصاد بازگردانيم، از واگذاري هاي 
شبهه دار جلوگيري خواهيم كرد، اما گزارش هاي نمايندگان مجلس، 
دستگاه هاي نظارتي، رسانه ها و نهاد هاي مردمي نشان مي دهد كه از قضا 
سركنگبين صفرا فزود! و در دولتي كه يك حقوقدان در رأس آن قرار دارد 

توجه چنداني به تخلفات اين سازمان، صورت نمي گيرد. 
در بخش ديگري از اين نامه خطاب به جهانگيري تصريح ش��ده اس��ت: 
جنابعالي به عنوان رئيس ستاد مبارزه با مفاسد اقتصادي بيش از هر شخصي 
در دولت در سخنراني ها بر لزوم مبارزه با فساد تأكيد كرديد و بارها و بارها بر 
شكاف ايجادشده بين دولت و ملت بر اثر فساد تأكيد كرده ايد اما عدم اقدام 
عملي و عدم توجه به هشدارها از سوي نمايندگان مجلس، مقامات قضايي، 
س��ازمان ها و نهادهاي مردمي را كه دغدغه مقابله با فساد دارند، برخي 
شبهات را در اذهان عمومي به وجود آورده كه چرا نماينده اصلاح طلبان 
در دولت صراحتاً در ارتباط با اين هشدارها اعلام موضع نمي كند و دولت 
مدعي مبارزه با فس��اد، دس��ت به اقدام عزل مديران متخلف س��ازمان 
خصوصي سازي نمي زند؟! اين س��ؤال مطرح است كه چگونه مسئولان 
سازمان خصوصي سازي با وجود تخلفات متعدد ابراز شده در اين سازمان 

همچنان در اين منصب گماشته شده اند؟
اين نام��ه مي افزايد: بر اس��اس اخبار منتشرش��ده س��ال ۹8 س��الي 
حساس براي خصوصي س��ازي اس��ت و بيش از 600 بنگاه دولتي در 
صف خصوصي س��ازي قرار دارند. اكنون كه اين حجم و اندازه نس��بت 
به عملكرد مديران س��ازمان خصوصي س��ازي نقد و شبهه وجود دارد 
درخواس��ت داريم پيش از واگ��ذاري 600 بنگاه دولت��ي به تخلفات 
س��ازمان خصوصي س��ازي رس��يدگي كنيد و جلوي فاجعه بزرگ در 
خصوصي سازي را بگيريد. حال كه دس��تگاه قضا در حال رسيدگي به 
تخلفات مسئولان سازمان خصوصي سازي است، شايسته است با تغيير 
مديران اين سازمان، از افرادي كارآمد، پاك، داراي سلامت اقتصادي 
و شجاع در مديريت پروژه عظيم خصوصي سازي كشور استفاده گردد. 
در پايان آمده است: اگر فردا روزي اثبات شود كه رئيس جمهور روحاني 
و اسحاق جهانگيري در اين  ارتباط كوتاهي كرده اند، شخصاً پاسخگو 

خواهيد بود؟

حمایت سپاه
 از طرح ارتقاي امنيت اجتماعي ناجا

فرمان�ده كل س�پاه پاس�داران انق�اب اس�امي گف�ت: اقدامات 
پليس و برخ�ورد با ناهنجاري ه�ا و مقابل�ه با مفاس�د اجتماعي از 
س�وي م�ردم پذيرفته ش�ده و ج�زو مطالبات ج�دي آنها اس�ت. 
به گزارش خبرگزاري مهر، س��ردار سرلشكر حس��ين سلامي در جلسه 
مشترك فرماندهان و مس��ئولان س��پاه و ناجا ضمن قدرداني از تلاش 
ارزشمند و مجاهدت هاي مظلومانه و در عين حال مقتدرانه ناجا در انجام 
وظايف خطير و حفظ ارزش ها، اظهار داشت: در تمام دنيا پليس يك نهاد 
مجري قانون، نظم و انضباط اجتماعي است. وي تصريح كرد: اقدامات پليس 
و برخورد با ناهنجاري ها و مقابله با مفاسد اجتماعي از سوي مردم پذيرفته 

شده و جزو مطالبات جدي آنها است. 
فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامي بر حمايت همه جانبه سپاه از 

طرح هاي هدفمند ناجا در ارتقاي امنيت عمومي جامعه تأكيد كرد.
 

سخنگوي وزارت امور خارجه: 
نمی توانيم روي بيانيه هاي سياسي اروپا

 حساب كنيم
اميدواري�م اقدام�ات اروپايي ه�ا ت�ا پاي�ان مهل�ت 60 روزه دوم 
عملياتي باش�د، چرا كه ما چن�دان نمي توانيم نس�بت به تعهدات 
ش�فاهي و بيانيه هاي سياس�ي كه اعام مي كنند، حس�اب كنيم. 
به گزارش مهر، سيد عباس موسوي، سخنگوي وزارت امور خارجه ديروز 
در نشس��ت خبري، پيرامون رفت وآمدهای ديپلماتيك هفته هاي اخير 
به خصوص سفر ظريف به نيويورك و كشورهاي امريكاي لاتين و آفريقا 
اظهار داشت: ما نقطه هاي عطفي را در اين سفرها شاهد بوديم، سفر هاي 
آقاي ظريف بس��يار پربار و س��ودمند بود و به اهداف تعيين شده در آن 
كشورها دست پيدا كرديم. وي افزود: نشست كميسيون مشترك برجام 
به درخواست ما و طرف هاي اروپايي تشكيل شد. طرف هاي اروپايي كمي 
معترض به كاهش تعهدات ما بودند و ما نيز به كم كاري آنها معترض بوديم. 
سخنگوي وزارت امور خارجه بيان كرد: موضوع اينستكس هم در نشست 
اخير مطرح شد ولي اگر اين تلاش ها به نتيجه مد نظر ايران نينجامد قطعاً 

ايران گام سوم را هم برخواهد داشت. 
موسوي در خصوص نامه ظريف به رهبر انقلاب در انتقاد از پخش سريالي 
در تلويزيون اظهار داشت: اين خبر را تأييد مي كنم، چنين نامه اي از سوي 
ظريف به رهبري انقلاب نوشته شد. صدا و سيما از جمله دستگاه هايي است 
كه زير نظر ايشان است و اگر گلايه اي باشد بايد خدمت ايشان برده مي شد. 
وي گفت: شاهد بوديد كه آنچه در اين سريال از وزير امور خارجه و وزارت 
امور خارجه نشان داده شد، چهره اي منفعل، بي عمل و واداده بود. اگر چنين 
چيزي هست، خب، مناسب نيست ايران به عنوان كشوري مقتدر در منطقه 
از چنين وزير و وزارت خارجه ادعايي آنها برخوردار باشد بنابراين احساس 

مي كنيم اين به مصلحت نيست. 
سخنگوي وزارت امور خارجه گقت: وزارت خارجه بايد زبان گوياي چنين 
ملتي با چنين تاريخي باشد. رهبري هم در پاسخ به آقاي ظريف فرمودند 

»مطلقاً راضي نيستم كه به شما اهانتي صورت بگيرد. «
سخنگوي وزارت امور خارجه در بخش ديگري از سخنان خود بيان كرد: 
اميدواريم اقدامات اروپايي ها تا پايان مهلت 60 روزه دوم عملياتي باشد، چرا 
كه ما چندان نمي توانيم نسبت به تعهدات شفاهي و بيانيه هاي سياسي كه 
اعلام مي كنند حساب كنيم. ايران منتظر نتايج اقدامات عملياتي اروپا است. 
موسوي افزود: اروپايي ها در حرف زدن كم نمي آورند. اين دفعه احساس 
كرديم كمي جدي تر شدند ولي خب روي حرف آنها حسابي نمي كنيم و 
تنها اقدامات عملياتي آنها را مد نظر داريم. انتظارات و توقعات ما در قالب 
برجام كاملاً براي طرف هاي اروپايي مشخص است. وي در خصوص ملاقات 
ظريف در نيويورك با برخي از افراد امريكايي خاطرنشان كرد: هر زمان آقاي 
ظريف به نيويورك سفر مي كند به درخواس��ت طرف هاي امريكايي كه 
مي تواند رسانه هاي آن كشور يا نمايندگان كنگره باشند، ملاقات هايي را 
دارند و عمدتاً در آن ملاقات ها مواضع جمهوري اسلامي ايران را به صراحت 

براي افراد ذي نفوذ و تاثيرگذار تشريح مي كنند. 
سخنگوي وزارت امور خارجه بيان كرد: هيچ ملاقاتي با افراد رسمي دولتي 
صورت نمي گيرد و ملاقات هاي انجام شده با نمايندگان افكار عمومي است. 
شاهد هستيد كه وزير خارجه و اعضاي هيئت نمايندگي ما را محدود كردند 

و اين يعني بيم آن دارند كه صداي ما بهتر در آنجا شنيده شود. 
موس��وي در خصوص آخرين وضعي��ت نفتكش توقيف ش��ده ايران در 
جبل الطارق گفت: موضوع نفتكش ها يكي از موضوعات مطرح شده در 
كميسيون نشست مشترك برجام بود. تلقي ما از اين رفتار آنها نقض برجام 
است و البته آنها هم استدلال خود را داشتند. وي افزود: اين موضوع براي ما 
غيرقابل قبول است كه كشوري اروپايي به دستور امريكا، نفت ما را توقيف 

كند. اين اقدام را ما نقض برجام مي دانيم. 

فرمانده پدافندهوايي ارتش عنوان كرد
توانایي كشف

 انواع پرنده های رادارگریز را داریم
فرمانده ني�روي پدافندهوايي ارتش با اش�اره به ق�درت جمهوري 
اسامي ايران در عرصه كش�ف و شناس�ايي پرنده ها، گفت: امروز 
قادريم انواع مختلف هواپيماها و پهپادهاي رادارگريز را كشف كنيم. 
به گزارش ايرنا، امير س��رتيپ عليرضا صباحي فرد در نخستين همايش 
سراسري خاطره گويي و روايتگري مدافعان آس��مان ايران كه در ستاد 
نيروي پدافند هوايي ارتش برگزار شد، با اشاره به پيشرفت هاي كشور در 
حوزه پدافند هوايي گفت: پدافند با استفاده از تجربيات هشت سال دفاع 
مقدس و به بركت خون شهداي پدافند هوايي پيشرفت هاي چشمگيري 
داشته است و ما امروز قادر هستيم انواع مختلف هواپيماها و پهپادهاي به 
اصطلاح رادارگريز دشمن را كشف كنيم و اين تنها بخشي از توانمندي 

پدافند هوايي ارتش است. 
 فرمانده نيروي پدافند هوايي ارتش تصريح كرد: ما در دوران دفاع مقدس 
تنها با رژيم بعث عراق نمي جنگيديم و در واقع با ۳۴ كشور دنيا در جنگ 
بوديم و نيروي هوايي عراق در طول جنگ تحميلي چند بار بازس��ازي و 
نوسازي شد و ما با پيشرفته ترين هواپيماهاي دنيا درگير بوديم و توانستيم 
فقط در يك عمليات بيش از ۷0 فروند هواپيماي دشمن را سرنگون كنيم. 
صباحي فرد با اشاره به دس��تاوردهاي بومي اين نيرو تأكيد كرد امروز در 
حوزه سامانه هاي راداري به خودكفايي كامل دست يافتيم و با قدرت انواع 

هواپيماهاي پيشرفته امريكايي را كشف و به آنها اخطار مي دهيم. 
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     بهارستان

مذاكرات ب�راي حف�ظ مناف�ع اي�ران در درياي 
خزر دش�وار بود و ما خواس�تيم ح�ق جمهوري 
اس�امي محف�وظ بمان�د و ب�ه همي�ن دليل هم 
مذاكرات ۲۱ س�ال طول كش�يد اما ايران با تأكيد 
بر حق�وق خ�ود در اين مذاك�رات ش�ركت كرد. 
به گزارش ف��ارس، محمدج��واد ظري��ف، وزير امور 
خارجه كه عصر ديروز براي پاسخ به سؤالات مصطفي 
كواكبيان نماينده تهران، محمدحسين قرباني نماينده 
آستانه اشرفيه و عبدالكريم حسين زاده نماينده نقده 
در مورد سهم ايران از بستر و زيربستر درياي خزر در 
رژيم حقوقي اين دريا در جلسه علني مجلس شوراي 
اسلامي حضور يافته بود، طي سخناني اظهار داشت: 
موضوع نخس��ت در اين رابطه حساسيت جمهوري 
اسلامي ايران به تماميت ارضي و استقلال كشور است. 
وي افزود: اگر به تاريخ معاصر ايران دقت كنيد، تنها 
حكومتي كه در زمانش حتي يك وجب از آب و خاك 
ايران مورد مذاكره قرار نگرفته نظام جمهوري اسلامي 
است. اگر سلسله هاي قبلي را نگاه كنيم، در هر دوره 
قسمت هايي از ايران جدا شدند اما بعد از انقلاب به رغم 
جنگ تحميلي هيچ بخشي از كشور جدا نشد و اين 

افتخاري براي رهبر انقلاب و مردم ايران است. 
ظريف ادامه داد: در مورد دري��اي خزر هم به همين 
شكل است. جمهوري اس��لامي از ابتداي فروپاشي 
ش��وروي تمام هم خود را براي حفظ منافع ايران در 
درياي خزر قرار داد و من به عن��وان معاون حقوقي، 
اولين اجلاس معاونان حقوقي را برگزار كردم و به مدت 

۲1 سال مس��ئولان وزارت خارجه با هدايت شوراي 
عالي امنيت ملي مسئوليت مذاكره را به عهده داشتند. 
اين مذاكرات دشوار بود و ما خواستيم حق جمهوري 
اسلامي محفوظ بماند و به همين دليل هم مذاكرات 
۲1 سال طول كشيد اما ايران با تأكيد بر حقوق خود در 

اين مذاكرات شركت كرد. 
وي افزود: در طول اين ۲1 سال پروتكل هاي مختلفي 
براي حفظ آبزيان و مس��ائل زيست محيطي مطرح 
شد و به تأييد رسيد. اين كنوانس��يون در سال ۹۵ و 
۹6 مراحل نهايي را طي كرد و وارد پروسه داخلي شد. 
البته اينكه اين كنوانسيون در سال ۹۷ تأييد شد به اين 
معنا نيست كه در سال ۹۷ مذاكره شد بلكه ۲1 سال 
مذاكره شده بود و اصل راه از سال ۹۴ تا ۹6 طي شده 

بود و در سال ۹۷ صرفاً براي طي مراحل قانوني امضا 
ارائه شد. اما تصويب كنوانسيون در خود كنوانسيون 
مشخص است كه مراحل قانونگذاري آن بايد طي شود 
بنابراين زماني كه دولت مراحل اوليه را طي كند، اين 
كنوانسيون را براي تصويب به مجلس ارائه خواهد كرد.  
وزير امور خارجه در بخش ديگري از سخنانش عنوان 
كرد: كار بعدي ما براي ترسيم خط مبدأ است؛ چراكه 
س��واحل درياي خزر در قس��مت ايران خط ساحلي 
مناسبي نيست و سواحل ما صاف است. بر همين مبنا 
هم تأكيد كرديم خط مبدأ بايد مورد توافق همه باشد 
و ثانياً به صورت ويژه در كنوانس��يون اعلام ش��ده كه 
كشورهايي كه خط سواحل آنها را در موضع نامناسب 
قرار مي دهد بايد از وضعيت ويژه اي برخوردار باشند و 

ايران با بيانيه اي كه صادر كرده گفته اين بند مربوط به 
جمهوري اسلامي است و ايران بايد با كشورهايي كه 
داراي طول ساحل مش��ابه هستند، خط مبدأ مشابه 
داشته باشد. وي بيان كرد: بنابراين تمامي تمهيدات 
لازم براي اينكه نتوانند بدون حضور ما تصميم بگيرند، 
اتخاذ شده است. وضعيت خزر مثل اروندرود دوجانبه 
نيست و در مورد خزر پنج كشور حضور دارند و اينكه 
ما حضور نداشته باشيم به معني اين نيست كه ديگران 
توافق نكنند اما ما بندي را گنجانديم كه بدون ايران 
خط مبدأ ترسيم نشود.  ظريف ادامه داد: به غيراز اين 
نكته كه تضميني براي ايران است، هيچ تصميمي براي 
تقسيم بستر و زير بستر شكل نگرفته است و آنچه در 
كنوانسيون حقوقي مورد توجه قرار گرفته ترتيبات 
زيست محيطي و كشتيراني است. ما علاوه بر تأكيد بر 
دوستي با همسايگان مان در خصوص تماميت ارضي 
خود هم با هيچ كس تعارف نداريم. همچنين تأكيد 
مي كنم كه در اين باره مجلس حرف آخر را خواهد زد. 
وي بيان كرد: امنيت ملي نيز در اين كنوانسيون مطرح 
است. سياست ما سياست نزديكي به همسايگان است 
و اين توافق رابطه خوب ما با همس��ايگان را تضمين 
مي كند. در عين حال مسئله ديگري كه ضرورت داشت 
مورد توجه قرار بگيرد، اين است كه اجازه ندهيم اين 
پهنه آبي به منطقه اي براي حضور نيروهاي خارجي 
تبديل شود.  هر سه نماينده در پايان اظهارات ظريف 
اعلام كردند كه از پاسخ هاي وي قانع شدند و از وزير 

خارجه خواستند به اين موضوع رسيدگي كند. 

 ظریف: هيچ تصميمي براي تقسيم خزر صورت نگرفته است


